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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 5 maart 1956
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Kernkamp, Van de Kieft, Luns, Van Oven, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig is
Minister Mansholt).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
e. Beperking voor de oud-KNIL-officier Westerling
Minister Van Oven stelt de vraag of men aan de vroegere KNIL-militair Westerling op grond van
de Grensbewakingswet de toegang moet verbieden tot de tweede grenslinie. Minister Luns is
voorstander hiervan, aangezien hij dan eerst vergunning moet vragen voor betreding van de
belangrijke vliegvelden, havens e.d. Minister Van de Kieft acht het beter op het ogenblik niets te
doen. De Minister-President acht de motivering om artikel 3 van de Grensbewakingswet op
Westerling toe te passen niet zo sterk. Spreker zou het daarom nog even willen aanzien. De Raad
besluit, dat men de onderhavige kwestie voorlopig laat lopen.

f. Het vraagstuk van de spijtoptanten
Minister Van Oven heeft in de Eerste Kamer toegezegd in het Kabinet te spreken over de kwestie
van de spijtoptanten. Minister Van Thiel verwacht, dat men in de Eerste Kamer bij de
behandeling van zijn begroting ook op deze kwestie zal komen. De Minister-President is van
mening, dat Minister Van Thiel een bespreking hiervan kan afhouden, aangezien dit geen zaak
van Maatschappelijk Werk is. Over dit vraagstuk is een stuk bij de Ministerraad ingediend, dat
t.z.t. aan de orde kan komen.
- - -

3. Buitenlands beleid
a. De verhouding tot Indonesië (Zie notulen MR d.d. 27 februari 1956, punt 3c.)
Minister Luns deelt mede, dat de Indonesische Regering aan Van Bylandt heeft laten weten, dat
zij geen nota's meer van een Hoge Commissaris in ontvangst zal nemen. De nota met het
Nederlandse antwoord op de Indonesische nota van 14 februari is hier aan de Indonesische
zaakgelastigde overhandigd. Spreker heeft elektronisch met Van Bylandt gesproken, die aandrong
op onmiddellijke publikatie van ons antwoord. Spreker leest vervolgens de tekst van het
antwoord voor.

Minister Algera stelt de vraag of nu de Indonesische Regering geen nota's meer
van de Hoge Commissaris in ontvangst wil nemen ons antwoord dan niet via een derde
mogelijkheid moet worden gegeven. Minister Luns antwoordt ontkennend. Nota's kunnen hier
aan de Indonesische zaakgelastigde worden overhandigd.

Spreker deelt voorts mede, dat de President van Indonesië Sukarno de wet inzake
opzegging van de Nederlands-Indonesische Unie niet heeft getekend, aangezien het Parlement na
het aftreden van zijn voorzitter een nieuwe voorzitter had moeten kiezen, voordat het de
onderhavige wet aanvaardde. Hij heeft deze zaak aan het Indonesische Hooggerechtshof
voorgelegd.
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De Minister-President concludeert hieruit, dat de Unie dus ook volgens de
Indonesische wet nog niet is opgezegd. Spreker stelt voor met publikatie van het Nederlandse
antwoord op de eerste nota akkoord te gaan. De Raad besluit aldus.

Middagvergadering
- - -

3. Buitenlands beleid
a. De verhouding tot Indonesië (Vervolg. #Zie ook notulen MR 12/3/56, punt 3a.)
Minister Van de Kieft deelt mede, dat gedurende de maand maart Indonesië inzake uitloting van de
Nederlands-Indische lening opdracht kan geven. Hoewel tot nu toe dit steeds op 1 maart is
gedaan, is ditmaal nog geen opdracht ontvangen. In de tweede plaats vraagt Indonesië steeds aan
het begin van de maand of Nederland het bedrag van eenvierde der Indische pensioenen wil
storten, waarna het gehele Indische pensioen aan de gepensioneerden hier te lande in guldens
wordt uitbetaald; ditmaal is een dergelijke vraag nog niet ontvangen. De vorige maal heeft spreker
reeds enige gegevens vermeld omtrent de grootte van deze verplichtingen van Indonesië. Hij
weet niet wat de gevolgen van de opzegging van de akkoorden met Indonesië zullen zijn, maar de
financiële consequenties kunnen aanzienlijk zijn.

Minister Beyen neemt aan, dat het Nederland koud laat of Indonesië al of niet via
ons land in de EPU blijft. Minister Van de Kieft antwoordt, dat de financiering van de transito naar
vele landen van Indonesische produkten via Nederland gaat, doordat Indonesië via Nederland
toegang tot de EPU-clearing heeft. Een ander voordeel voor Nederland is, dat de afwikkeling van
het betalingsbalanstekort, dat Indonesië tegenover Nederland heeft, via de EPU geruisloos kan
geschieden. Daartegenover staan ook belangrijke voordelen voor Indonesië. Minister Beyen meent,
dat het wegvallen van Indonesië uit de EPU voor de Indonesiërs meer nadeel heeft dan voor ons.
Minister Van de Kieft antwoordt bevestigend.

Spreker heeft voorts met Minister Luns erover gesproken, dat het hem wenselijk
lijkt de afkoopsom ad f. 20 mln. betreffende vorderingen van de Indonesische Regering op
Nederlanders, welke in de overeenkomst met de toenmalige Minister van Financiën Ong Eng Die
is geregeld, thans onmiddellijk aan Indonesië te betalen. Hieromtrent is Minister Luns van
mening, dat het beter is deze zaak even aan te houden.

De Minister-President merkt op, dat Indonesië vorderingen op Nederlanders te
gelde maakte door bedragen op de uitbetaalde pensioenen in te houden. Als Indonesië de betaling
van pensioenen aan Nederlanders zou staken, is hun verhaalsobject weg. Daarom lijkt het spreker
logisch eerst even af te wachten of Indonesië doorgaat met de betaling der pensioenen.

Minister Luns zegt, dat de Nederlandse Regering volgens de overeenkomst,
waarvan de goedkeuring kort geleden in het Staatsblad is opgenomen, eerst moet verklaren, dat
deze in werking treedt. Als echter de ene partij niet doet wat zij verplicht is, is ook de andere
partij niet gehouden aan haar verplichtingen terzake. Daarom lijkt het spreker verstandig eerst aan
Indonesië te vragen of het van plan is de pensioenbetaling normaal voort te zetten. Een
moeilijkheid op het ogenblik is, dat er voor al deze zaken geen Indonesische Regering is. Minister
Van de Kieft meent, dat het niet betalen van de afkoopsom een aangrijpingspunt voor de
Indonesiërs kan zijn om weer verder te gaan met hun Nederland hinderende maatregelen.
Minister Luns merkt op, dat volgens artikel 20 van de overeenkomst de Nederlandse Regering
geheel in eigen hand heeft wanneer deze in werking zal treden. Nederland is door even af te
wachten dus niet in gebreke. Minister Beyen meent, dat nagegaan kan worden of schuldvergelijking
mogelijk is. De Raad besluit na een korte verdere discussie even de ontwikkeling af te wachten.

De Minister-President staat op het standpunt, dat als Indonesië zijn verplichtingen
ten aanzien van betaling van pensioenen en schulden niet nakomt, de Nederlandse Regering zich
niet hierbij moet neerleggen, maar bv. aan de UNCI-landen moet laten weten, dat zij een beroep



op de UNCI zal doen. Spreker weet dat Minister Luns hiertegen bezwaren heeft, maar hij vreest,
dat anders niets tegen deze schending van verplichtingen wordt gedaan.

Minister Luns deelt mede, dat Van Bylandt thans gaarne zijn post zou verlaten,
maar dat van de zijde van het bedrijfsleven er sterk op aangedrongen wordt, dat hij daar nog
blijft. Spreker zou daarom willen overwegen hem aan het eind van de week voor consultatie naar
Nederland te laten komen. Minister Van de Kieft acht het wel verstandig Van Bylandt terug te
roepen voor consultatie. De Minister-President vraagt of het niet beter is, dat Van Bylandt tracht
nog even in Djakarta te blijven tot er een nieuwe Regering is; terugroeping zal anders de indruk
maken als een tegenmaatregel te zijn bedoeld. Minister Luns stelt voor, dat men de situatie nog
enige dagen zal aankijken en dat de Ministers Van Buitenlandse Zaken gemachtigd worden om
Van Bylandt terug te roepen voor consultatie. De Raad gaat hiermede akkoord.

Minister Luns deelt mede, dat in het Seniorenconvent met hem erover is
gesproken wat de Regering ten aanzien van het proces-Jungschläger denkt te doen. Ook in andere
kringen houdt men zich sterk met deze vraag bezig. Men zou een manifest willen uitgeven, waarin
wordt gesteld, dat de Nederlandse Regering verplicht is om deze rechtsverkrachting voor de VN
te brengen. Spreker heeft de mogelijkheden nagegaan. Het Secretariaat-Generaal van de VN is
een VN-orgaan, maar de Secretaris-Generaal heeft ten sterkste ontraden een beroep te doen.
Indonesië zal zich onmiddellijk op 'domestic jurisdiction' beroepen. De Minister-President acht dit
laatste volkomen duidelijk. Minister Luns vervolgt, dat tegen het doen van een beroep op de
UNCI het bezwaar bestaat, dat dan van Indonesische zijde andere kwesties aanhangig zullen
worden gemaakt, waardoor in een minimum van tijd Nederland op het koloniale
beklaagdenbankje zal zitten. Een andere mogelijkheid is de zaak ter kennis te brengen van de
Commissie voor de Rechten van de Mens. Tot nu toe hebben alleen Afghanistan en enkele
Sovjet-landen een beroep op deze commissie gedaan. Voorts kan overwogen worden een
eenzijdig rekest aan het Internationale Hof te zenden. Persoonlijk is spreker er voor om bekend
te maken, dat de Regering in actieve studie heeft of een rekest aan een internationale rechter kan
worden gezonden. De Minister-President is van mening, dat men alleen kan zeggen, dat men een
dergelijk rekest al dan niet zal inzenden; als men bekend maakt, dat deze vraag in actieve studie is,
bevredigt dat geen sterveling. Minister Van Oven meent, dat de Regering eerst het vonnis van de
Indonesische rechter moet afwachten, maar dat de Ministerraad thans reeds een beslissing kan
nemen wat zal worden gedaan als het vonnis is uitgesproken. Minister Luns zou op grond van zijn
adviezen nog niets kunnen voorstellen. Minister Van Thiel stelt voor in dit speciale geval bij wijze
van uitzondering aan de pers een officieel communiqué uit de Ministerraad te verstrekken met de
mededeling, dat de Ministerraad de zaak-Jungschläger diepgaand heeft besproken met het oog op
eventueel te ondernemen stappen na de uitspraak van de rechter.

De Minister-President stelt na enige verdere discussie voor, dat aan de pers kan
worden medegedeeld, dat de Regering opnieuw heeft beraadslaagd over de vraag welke stappen
zij nog verder in deze kwestie zou kunnen doen. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

b. Advocaten in processen tegen Nederlanders in Indonesië (#Zie ook notulen MR 4/6/56, punt 3d.)
Minister Luns heeft bericht ontvangen, dat Mevrouw Bouman spoedig terugkomt en dat het in
het voornemen van Mr. Bouman en zijn vrouw ligt geruime tijd in het buitenland te verblijven.
Nadat een voorschot op de rekening van zijn advocatenkantoor voor de onderhavige processen
was verleend, heeft Mr. Bouman thans een definitief stuk ingediend. Minister Beel acht het
wenselijk in verband met de mogelijkheid, dat de Rekenkamer bezwaar zal maken tegen
uitbetaling van het gevraagde bedrag, eerst het advies van de Deken van de Nederlandse Orde
van Advocaten te vragen. De Minister-President stelt voor, dat Minister Luns nog met de Deken
van de Advocaten spreekt en dat de Deken eventueel nog zelf met Mr. Bouman in contact treedt.
Spreker stelt voorts de vraag of er recht op beroep is tegen het vonnis en als in beroep wordt
gegaan wie Jungschläger dan zal verdedigen. Minister Luns antwoordt, dat hij niet weet wie in



beroep zal verdedigen. De Raad bespreekt vervolgens nog de wenselijkheid aan Mevrouw
Bouman een decoratie te verlenen en de mogelijkheid van ander eerbetoon.
- - -


